
Oświadczenie złożone 
przez senatora Jarosława Obremskiego 

na 4 posiedzeniu Senatu 
w dniu 19 stycznia 2012 r. 

Oświadczenie skierowane do minister edukacji narodowej Krystyny Szumilas 

Szanowna Pani Minister! 
Dnia 19 sierpnia 2011 r. została przyjęta ustawa o zmianie ustawy o systemie oświaty oraz niektórych in-

nych ustaw (DzU nr 205, poz. 1206). W świetle nowych uregulowań do oddziału przedszkolnego w szkole 
podstawowej należy stosować przepisy art. 6 oraz art. 14 ust. 2, 5 i 6 ustawy o systemie oświaty. Wprowa-
dzone zmiany powodują wiele utrudnień w organizacji pracy szkół. 

Wprowadzono zapis mówiący o możliwości wprowadzenia opłaty, pobieranej od rodziców dzieci sześcio-
letnich w szkołach podstawowych, równej opłatom pobieranym w przedszkolach. Jest to działanie o tyle za-
skakujące, że większość gmin przekonywała rodziców do posłania dzieci do szkół, argumentując to właśnie 
głównie brakiem opłat. 

Gdyby nowelizacja pozwalała samorządowi wprowadzać opłatę o ustalonej przez niego wysokości, było-
by to rozwiązanie akceptowalne. Ujednolicenie tej stawki jest nieodpowiedzialną polityką przekładania pro-
blemu, uniemożliwiającą racjonalną politykę planowania. 

Ponadto dzieci z oddziałów przedszkolnych w szkołach korzystają ze świetlicy szkolnej. Stosując przepisy 
dotyczące przedszkoli, należy pobierać opłatę od rodziców dzieci uczęszczających do oddziału przedszkolne-
go w szkole i korzystających ze świetlicy. Prowadzi to do nierównego traktowania dzieci przebywających 
w świetlicy, na przykład sześciolatek z I klasy korzysta ze świetlicy bezpłatnej, sześciolatek z oddziału przed-
szkolnego – ze świetlicy płatnej. 

Istotne jest również to, że w wielu szkołach, z uwagi na ograniczone możliwości lokalowe i organizację 
pracy, nie będzie możliwe zorganizowanie zajęć dodatkowych/świetlicowych, wykraczających poza bezpłat-
ny wymiar nauczania, wychowania i opieki wyłącznie dla dzieci z oddziału przedszkolnego. 

Obecnie w większości szkół oddziały przedszkolne pracują na drugą zmianę, dzięki czemu szkoły unikają 
wprowadzania zmianowości w klasach I–III. Ujednolicenie czasu realizacji bezpłatnych świadczeń w oddzia-
łach przedszkolnych w szkołach podstawowych i w przedszkolach spowoduje konieczność wprowadzenia 
zmianowości w klasach I–III. 

Czy jest rozważana zmiana przepisów, by opłata nie była ustalana obligatoryjnie? 

Jarosław Obremski 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 




